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Zápis z jednání Rady vlády pro rovnost žen a mužů (dále jen „Rada“) 
konaného dne 28. června  
 
 
Místo a čas konání: Strakova akademie, online, 9:30 – 12:00 
 
 
Přítomné členky a členové (zástupkyně a zástupci členek a členů): 

 Jméno a příjmení členky/člena Instituce 

1.  Čermáková Marie  Sociologický ústav AV 

2.  Děvěrová Martina (online) MPO 

3.  Drbalová Vladimíra (online) Svaz průmyslu a dopravy 

4.  Forman Michael (online) MZe 

5.  Fryč Jindřich (online) MŠMT 

6.  
Havlíková Petra 
zastupuje: Nika Mazániková (online) 

NESEHNUTÍ 

7.  
Jirková Kateřina 
zastupuje: Lucie Hetflejšová (online) 

MPSV 

8.  Kolínská Rut (online) Síť pro rodinu 

9.  Kos Mottlová Markéta (online) Fórum 50 % 

10.  
Křeček Stanislav 
zastupuje: Kubátová Barbora 

Veřejný ochránce práv 

11.  
Lišák Jan 
zastupuje: Stasiňk Jiří (online) 

MSp 

12.  Machová Jana (online) MK 

13.  Marvánová Vargová Branislava  nezávislá odbornice 

14.  
Petr Josef 
zastupuje: Lukáš Talpa 

Liga otevřených mužů 

15.  Pikešová Zdeňka (online) MMR 

16.  Postránecký Josef (online) MV 

17.  Skálová Helena (online) Gender Studies 

18.  Smetáčková Irena (online) PedF UK 

19.  
Smolíková Marta 
místopředsedkyně Rady                    

Česká ženská lobby 

20.  
Sokolová Radka 
zastupuje: Homfray Šárka (online) 

Českomoravská konfederace 
odborových svazů 

21.  
Stašek Miloslav 
zastupuje: Helena Bambasová (online) 

MZV    

22.  Šmídová Iva (online) FSS MU 

23.  
Tyll Karel 
zastupuje: Doktorová Helena 

MF 

24.  
Vančura Petr  
zastupuje: Kubalík František 

MO 

25.  Válková Helena  
místopředsedkyně Rady                    

zmocněnkyně vlády pro lidská 
práva 
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Omluvené/í členky a členové: 

 Jméno a příjmení členky/člena Instituce 

1.  
Babiš Andrej  
předseda Rady 

předseda vlády 

2.  Chržová Jana Český svaz žen 

3.  Pavlas Tomáš Otevřená společnost 

4.  Policar Radek MZd 

5.  Rojíček Marek ČSÚ 

6.  Uhl Michal nezávislý odborník 

 

Hostky a hosté: 

 Jméno a příjmení hostky/hosta Instituce 

1. Berkovec Jiří MZd 

2. Bílá Srníková Simona MV 

3. Drahoňovská Simona MZV 

4. Honelová Michaela MV 

5. Jaroš Martin MV 

6. Johnová Koukalová Ilona MPSV 

8. Linková Kateřina MPSV 

9. Novotná Lucie MPO 

10. Majerčíková Aneta SpoKojení, z.s. 

11. Stelzerová Hana Česká ženská lobby 

12. Uhlířová Zdenka MF 

 
 Sekretariát Rady (Odbor rovnosti žen a mužů, dále jako „Odbor“) 

Lucie Hradecká, Kristýna Kabzanová (online), Marta Musilová, Radan Šafařík Nikola 
Viktorinová, Tereza Zvolská (online)  

 

1. Úvod, schválení programu 

H. Válková zahájila zasedání a přivítala přítomné. Vzhledem k hybridní formě jednání 
informovala o způsobu hlasování. Na místě proběhne hlasování klasickou formou, online 
připojení vyjádří své hlasy formou pro – proti - zdržel/a se v chatu.  
V době zahájení jednání bylo přítomných 20 členů a členek. Rada byla usnášeníschopná.  
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Program byl schválen v následující podobě:  

Návrh programu jednání Rady vlády pro rovnost žen a mužů 

28. června 2021 od 09:30 hod. 

1. Úvod, schválení programu místopředsedkyně Rady 

2. Informace o činnosti sekretariátu 
a) Shrnutí činnosti sekretariátu a plnění úkolů 
b) Zpráva za rok 2020 o rovnosti žen a mužů, včetně Zprávy za 

rok 2020 o naplňování Vládní strategie pro rovnost žen 
a mužů v České republice na léta 2014 – 2020 

c) Plnění usnesení Rady 

místopředsedkyně Rady, 
sekretariát Rady, členky  
a členové Rady 

3. Činnost a podněty výborů a pracovních skupin Rady 
Předsedkyně/předsedové 
výboru a pracovních skupin, 
členky a členové Rady 

a) Podnět k zavedení mezinárodního signálu nebezpečí násilí 
b) Standardy kvality specializovaných sociálních služeb pro oběti 

domácího a genderově podmíněného násilí  
c) Podnět k důsledné implementaci Baby-friendly Hospital 

Initiative 2018 
d) Podnět k podpoře vyrovnaného zastoupení žen a mužů v 

pracovních a poradních orgánech vlády ČR 
e) Zpráva k plnění Standardu pozice rezortních koordinátorek a 

koordinátorů rovnosti žen a mužů – vyhodnocení rok 2020 

Předsedkyně výborů  
a pracovních skupin 

4. Příprava výzev na rovnost žen a mužů v rámci OP Zaměstnanost 
+ 

Zástupkyně MPSV,  
členky a členové Rady 

5. Aktuální legislativní návrhy související s rovností žen a mužů 
a) Novela zákona o obětech trestných činů 
b) Novela zákona o matrikách 
c) Návrh zákona o poskytnutí jednorázové peněžní částky 

osobám sterilizovaným v rozporu s právem 
d) Pozměňovací návrhy ke změně definice tr. činu znásilnění 
e) Novela zákon o poskytování služby péče o dítě v dětské 

skupině 

místopředsedkyně Rady, 
sekretariát Rady, členky  
a členové Rady 

6. Příprava priorit českého předsednictví Rady EU a deklarace Tria 
v oblasti rovnosti žen a mužů 

sekretariát Rady, členky  
a členové Rady 

7. Různé členky a členové Rady 

O programu proběhlo hlasování:  

pro: 20, proti: 0, zdržel/a se: 0  

Program byl přijat. 

 

2. Informace o činnosti sekretariátu 
 

a) Shrnutí činnosti sekretariátu a plnění úkolů 
 

H. Válková informovala, že dne 8. 3. byla schválena Strategie rovnosti žen a mužů na léta 
2021 – 2030 (dále jako „Strategie 2021+“). Dále uvedla, že informace o plnění usnesení Rady 
jsou uvedené v podkladech.  
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R. Šafařík informoval, že nadále probíhají schůzky s ministerstvy a jejich pracovními skupinami 
pro rovnost žen a mužů s cílem informovat ministerstva o relevantních opatřeních Strategie 
2021+. Cílem těchto schůzek je zajistit jejich včasné plnění. V uplynulých měsících 
se uskutečnilo přibližně 5 jednání. Vyzval zástupce a zástupkyně ministerstev, aby v případě 
konání pracovních skupin přizvali zástupce/zástupkyně Odboru.  

 

b) Zpráva za rok 2020 o rovnosti žen a mužů, včetně Zprávy za rok 2020 
o naplňování Vládní strategie pro rovnost žen a mužů v České republice na léta 
2014 – 2020 (dále jako „Zpráva o rovnosti“) 

H. Válková zahájila bod a předala slovo R. Šafaříkovi. 

R. Šafařík informoval o Zprávě o rovnosti. Materiál byl zaslán členům a členkám Rady 
k připomínkám. Odbor obdržel připomínky od Ministerstva obrany, které se týkaly naplňování 
předchozí strategie rovnosti žen a mužů v uplynulém roce. Připomínky byly zapracovány.  
K materiálu nebyly vzneseny žádné další připomínky, poté, co jej Rada schválí, bude tedy 
předložen vládě pro informaci. Součástí Zprávy o rovnosti jsou nově také tzv. implementační 
osnovy, které obsahují úkoly pro ministerstva, které vyplývají ze Strategie 2021+. Materiál 
bude mít 3 části – Zprávu o rovnosti, Zprávu za rok 2020 o naplňování Vládní strategie 
pro rovnost žen a mužů v České republice na léta 2014 - 20201 (příloha č. 1) a implementační 
osnovy (příloha č. 2).  

H. Válková informovala, že se jedná o modifikovanou proceduru, kdy je materiál předkládán 
pouze pro informaci. Jde o postup, který nezatěžuje vládu ČR, nicméně umožňuje kontrolu 
a urgenci v případě neplnění opatření. Doplnila, že implementační osnova se bude týkat i další 
vlády ČR.  

R. Šafařík upřesnil, že Zpráva o rovnosti byla vládě ČR předkládána pouze pro informaci 
i v loňském a předloňském roce. Novinkou jsou především implementační osnovy, které 
představují způsob informování o naplňování nové, již schválené strategie.  

H. Válková zahájila hlasování o návrhu usnesení.  

Rada vlády pro rovnost žen a mužů  
 
schvaluje Zprávu za rok 2020 o rovnosti žen a mužů, včetně Zprávy za rok 2020 
o naplňování Vládní strategie pro rovnost žen a mužů v České republice na léta 2014 
– 2020; 
 
schvaluje implementační osnovu ke Strategii rovnosti žen a mužů na léta 2021 – 2030. 

O usnesení proběhlo hlasování.  

pro: 19, proti: 0, zdržel/a se: 0 (nehlasoval/a: 1)  

Usnesení bylo přijato (jako usnesení č. 8/2021). 

 

 

                                                           
1 Zpráva za rok 2020 o naplňování Vládní strategie pro rovnost žen a mužů v České republice na léta 2014 – 2020 
a Vyhodnocení Doporučení Rady vlády pro rovnost žen a mužů směřující k odstraňování překážek a k vytváření podmínek pro 
vyrovnané zastoupení žen a mužů v rozhodovacích pozicích  
(Podnět k uplatňování Strategie „+1“) 
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c) Plnění usnesení Rady 

H. Válková uvedla, že jedno z dříve přijatých usnesení Rady se týkalo revize Rámcového 
vzdělávacího programu pro základní vzdělávání (dále jako „RVP ZV“). Rada přijala usnesení 
a žádala bezodkladnou revizi RVP ZV s posílením důrazu na kybernásilí, rovnost žen a mužů 
a prevenci násilí v rodině. Nad rámec Rady H. Válková doplnila, že kritika k RVP ZV byla 
artikulována i z jiných lidskoprávních poradních orgánů vlády ČR.  

H. Válková požádala zástupce MŠMT o informaci reakci MŠMT na předmětné usnesení. 
Předala slovo státnímu tajemníkovi MŠMT (J. Fryč) s dotazem, zda a jak je doporučením Rady 
plněno.  

R. Šafařík informoval, že J. Fryč aktuálně není přítomný a vyzval k případnému komentáři  
L. Viktorinovou.  

L. Viktorinová omluvila státního tajemníka, který se musel dočasně omluvit, dostaví 
se nicméně později. Požádala o přesunutí bodu na později v rámci jednání.  

H. Válková konstatovala, že v tom případě je třeba přesunout bod na později. Dále se dotázala, 
zda si někdo z přítomných přeje v rámci rozpravy vystoupit.  

Do rozpravy se nikdo nepřihlásil, bod byl přeložen na později. 

 

3. Činnost a podněty výborů a pracovních skupin Rady 

a) Podnět k zavedení mezinárodního signálu nebezpečí násilí 
 

H. Válková vyzvala B. M. Vargovou, aby představila podnět Výboru pro prevenci domácího 
násilí a násilí na ženách (dále v bodě 3. a) a b) jako „Výbor“). 

B. Marvánová Vargová informovala, že Výbor podnět přijal v březnu tohoto roku. Reagoval tak 
na situaci, které čelily oběti domácího v souvislosti s pandemií covid-19 a návaznými 
preventivními opatřeními. Pandemie covid-19 podle Výboru prohloubila izolaci obětí a přinesla 
zhoršené podmínky pro přivolání nebo vyhledání odborné pomoci. V reakci na tuto situaci 
vznikl signál, kterým mohou oběti dát najevo, že jsou v nebezpečí. Jde o neverbální signál, 
kdy se palec ohne do dlaně překryje se zbývajícími prsty. Pomáhající organizace šířily 
informaci o tomto gestu mezi širokou veřejností a také mezi zaměstnavateli, aby mohly oběti, 
které pracují z domova, signalizovat ohrožení. Výbor přijal usnesení, které doporučuje MPSV, 
MV a MŠMT podniknout účelné kroky k zavedení mezinárodního signálu ke včasné identifikaci 
domácího nebo genderově podmíněného násilí. B. Marvánová Vargová doplnila, že signál 
může být užitečný i do budoucna, resp. v době, kdy už nebudou platit přísná karanténní 
opatření. Izolace je jedním z charakteristických rysů problematiky domácího násilí a lze 
očekávat, že toto gesto bude užitečné i nadále.  

H. Válková otevřela rozpravu.  

Státní tajemník (MV) J. Postránecký se dotázal, zda a jakým způsobem je tato signalizace 
ukotvena v mezinárodní legislativě, aby případné převedení do českého prostředí odpovídalo 
mezinárodnímu standardu. Dále se dotázal, v kolika zemích je toto gesto zavedeno.   

B. Marvánová Vargová upřesnila, že se nejedná o signál, který by byl legislativně zakotven, 
ale o signál, který je v praxi využíván. Jedná se o zvyšování povědomí u široké i odborné 
veřejnosti o tom, že toto gesto znamená ohrožení domácím násilí. Signál je využíván v zemích 
EU, např.  ve Francii, Rakousku, Německu. Upřesnila, že považuje za užitečné uchopit 
signalizaci koncepčněji, ve smyslu doporučení k resortům, coby relevantním aktérům při 
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prevenci a řešení domácího násilí. Jde o signál, který může vést k časné identifikaci 
a zastavení domácího násilí.  

H. Válková konstatovala, že ji rovněž zajímala mezinárodní legislativní úprava signalizace. 
V návaznosti na poskytnuté informace dovodila, že by se tedy jednalo pouze o doporučení. 
Vedle toho doplnila že se od některých policistů dozvěděla, že gesto je již známé i mezi 
pachateli násilí a může se tedy stát nefunkčním. Doporučila, aby při další koncepční práci bylo 
bráno v potaz, že pachatelé mohou být o gestu již informováni.  

B. Marvánová Vargová potvrdila, že se jedná o doporučující návrh. Doporučení využití tohoto 
signálu je první krok, následovat by měly další kroky v podobě stanovení postupů a opatření. 
Jednalo by se např. doporučení, jak by měla oběť postupovat a jak by mělo reagovat okolí, 
aby nedošlo k ohrožení oběti. 

Proběhla diskuze o formulaci usnesení.  

H. Válková zahájila hlasování o návrhu usnesení. 

Rada vlády pro rovnost žen a mužů  
 
doporučuje ministryni práce a sociálních věcí, ministrovi vnitra a ministrovi školství, 
mládeže a tělovýchovy podniknout účelné kroky směřující k propagaci a zavedení 
do praxe mezinárodního signálu nebezpečí násilí v rodině signalizovaného 4 prsty 
jako účinného opatření k včasné identifikaci ohrožených dětí i dospělých osob 
především v období pandemie covid-19 a souvisejících omezujících opatření. 

O usnesení proběhlo hlasování.  

Pro: 21 proti: 0 zdržel/a se: 0 (z toho nehlasoval/a: 4) 

Usnesení bylo přijato (jako usnesení č. 9/2021). 

 

b) Standardy kvality specializovaných sociálních služeb pro oběti domácího 
a genderově podmíněného násilí (dále jako „Standardy kvality“) 
 

B. Marvánová Vargová představila podnět zaměřený na Standardy kvality. Podnět byl 
schválen na jednání Výboru dne 22. 6. 2021 a proto jej Rada obdržela později. Výbor na tomto 
materiálu pracoval 13 let. Standardy kvality pro práci s obětmi v ČR dosud chyběly. Aktuálně 
je v registru poskytovatelů služeb evidováno 259 služeb s cílovou skupinou obětí domácího 
násilí. Jedná se o ambulantní i pobytové služby, nebo telefonní linky. Z praxe však ne všechny 
tyto služby dokáží reagovat na specifické potřeby obětí, což potvrdila Analýza kvality 
a dostupnosti specializovaných pobytových sociálních služeb pro dospělé oběti domácího 
násilí2 a také Analýza dostupnosti specializovaných sociálních služeb pro osoby ohrožené 
domácím a genderově podmíněným násilím v ČR3, dle které je variabilita služeb a jejich kvalit 
velká. Cílem je, aby tyto služby byly dostupné a kvalitní, k čemuž může napomoci zavedení 
standardů. Standardy kvality nejsou legislativně závazné, jelikož MPSV dlouhodobě odmítá 
zavedení druhových standardů, mj. i pro další cílové skupiny. Standardy kvality proto budou 
doporučující, směřující např. ke krajům. Kraje by měly podporovat své sítě sociálních služeb, 
kontrolovat, zda Standardy kvality splňují a případně služby podpořit, aby se mohly lépe 
specializovat. Standardy kvality strukturou kopírují obecné standardy kvality sociálních služeb, 

                                                           
2 Blíže viz < https://www.vlada.cz/assets/ppov/rovne-prilezitosti-zen-a-muzu/dokumenty/Analyza-dostupnosti-a-kvality_final_s-
opravami_revize-leden.pdf > 
3 Blíže viz < http://rsss.mpsv.cz/wp-content/uploads/2021/03/Anal%C3%BDza-dostupnosti-specializovan%C3%BDch-
soci%C3%A1ln%C3%ADch-slu%C5%BEeb-pro-ob%C4%9Bti-DN-a-GNP-v-%C4%8CR_fin%C3%A1ln%C3%AD-
%C4%8Distopis.pdf > 

https://www.vlada.cz/assets/ppov/rovne-prilezitosti-zen-a-muzu/dokumenty/Analyza-dostupnosti-a-kvality_final_s-opravami_revize-leden.pdf
https://www.vlada.cz/assets/ppov/rovne-prilezitosti-zen-a-muzu/dokumenty/Analyza-dostupnosti-a-kvality_final_s-opravami_revize-leden.pdf
http://rsss.mpsv.cz/wp-content/uploads/2021/03/Anal%C3%BDza-dostupnosti-specializovan%C3%BDch-soci%C3%A1ln%C3%ADch-slu%C5%BEeb-pro-ob%C4%9Bti-DN-a-GNP-v-%C4%8CR_fin%C3%A1ln%C3%AD-%C4%8Distopis.pdf
http://rsss.mpsv.cz/wp-content/uploads/2021/03/Anal%C3%BDza-dostupnosti-specializovan%C3%BDch-soci%C3%A1ln%C3%ADch-slu%C5%BEeb-pro-ob%C4%9Bti-DN-a-GNP-v-%C4%8CR_fin%C3%A1ln%C3%AD-%C4%8Distopis.pdf
http://rsss.mpsv.cz/wp-content/uploads/2021/03/Anal%C3%BDza-dostupnosti-specializovan%C3%BDch-soci%C3%A1ln%C3%ADch-slu%C5%BEeb-pro-ob%C4%9Bti-DN-a-GNP-v-%C4%8CR_fin%C3%A1ln%C3%AD-%C4%8Distopis.pdf
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obsahují však doporučení pro specifické postupy na základě individuálních potřeb obětí, které 
jsou odlišné od jiných cílových skupin.  
 
H. Válková uvedla, že se jedná o jeden z nejdůležitějších materiálů, které Rada schvaluje, 
především vzhledem k tomu, že vychází z praktických poznatků. H. Válková podnět podpořila 
s tím, že standardizace, která je založena na dobré praxi je klíčová a nezastupitelná. Následně 
otevřela rozpravu.  
 
R. Šafařík specifikoval zařazení gestorů 3. části návrhu usnesení. Ministerstvo financí 
je gestorem z toho důvodu, že má v gesci Norské fondy. Vedoucí Úřadu vlády je gestorem 
vzhledem k dotačnímu programu Podpora veřejně prospěšných aktivit v oblasti rovnosti žen 
a mužů, ze kterého je možné financovat projekty zaměřené na pomoc obětem. Gesce 
Ministerstva pro místní rozvoj je uvedena z důvodu spravování Integrovaného regionálního 
operačního programu („IROP“). 
 
M. Smolíková navrhla, aby bylo jako gestor 3. části usnesení doplněno MPSV, s ohledem 
na vzdělávání relevantních aktérů působících na trhu práce. Aktivity by pak mohly být 
financovány z Operačního programu Zaměstnanost+ (dále jako „OP Z+“). Následně ocenila 
materiál, který může napomoci zkvalitnit služby. V závěru se dotázala, zda byl v diskuzích 
zvažován nějaký samoregulační nástroj, který by pomáhal služby strukturovat podle jejich 
kvality.  
 
B. Marvánová Vargová doplnila, že toto ovlivnilo formulaci Standardů kvality a jejich výslednou 
podobu. Byl záměr, aby byly Standardy kvality závazné, např. jako součást vyhlášky MPSV. 
Legislativní vývoj však tuto variantu neumožnil. Z hlediska implementace by bylo snazší, 
pokud by byly standardy závazné, zároveň existuje velký potenciál z hlediska jednání s kraji. 
Z praxe ví, že pokud je ochota, lze opatření implementovat i bez nutnosti závazných opatření. 
Motivace k plnění Standardů může být založena např. na bodovém hodnocení projektů. Tento 
postup je důležitý i z hlediska přehlednosti služeb, zvláště pro oběti. Při hodnocení kvality 
by rovněž bylo záhodno monitorovat, kolik prostředků jde na podporu těchto služeb. Informace 
o tom, jak vysoké částky jdou na specializovanou pomoc aktuálně nejsou známy.  
 
H. Válková se dotázala, zda B. Marvánová Vargová s návrhem vložit gesci MPSV do třetí části 
usnesení souhlasí.  
 
B. Marvánová Vargová s gescí MPSV souhlasila.  
 
H. Stelzerová doplnila, že spolu s pilotním ověřením by měla probíhat také propagace služby 
a doprovodné informační kampaně. Ty by mohly být financovány právě z OP Z+.  
 
B. Marvánová Vargová s návrhem souhlasila. Propagaci Standardů kvality považuje 
za důležitou, stejně jako propagaci poskytovatelů specializovaných služeb. Tato propagace 
by byla v souladu s Akčním plánem prevence domácího a genderově podmíněného násilí 
na léta 2019 - 20224, který ukládá MPSV realizovat informační kampaň o dostupnosti služeb 
a také v souladu se Strategií 2021+. 
 
H. Válková se dotázala, zda je přítomná zástupkyně MPSV k vyjádření, zda by s usnesením 
takto souhlasila.  
 
L. Hetflajšová uvedla, že ve věcné rovině je pro ně toto usnesení přijatelné, nicméně vyzvala 
k vyjádření I. Johnovou Koukalovou, která má OP Z+ v gesci. 

                                                           
4 Blíže viz opatření č. 4 < http://www.vlada.cz/assets/ppov/rovne-prilezitosti-zen-a-muzu/dokumenty/AP-DN---grafikaFINAL.pdf > 

http://www.vlada.cz/assets/ppov/rovne-prilezitosti-zen-a-muzu/dokumenty/AP-DN---grafikaFINAL.pdf
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I. Johnovou Koukalovou informovala, že z pohledu MPSV je doplnění gesce v pořádku, jelikož 
je téma obsaženo ve Strategii 2021+. Pokud si ministerstvo či věcná sekce ministerstva podá 
žádost o projekt, který bude obsahovat aktivitu, jejímž obsah bude nad rámec informační 
kampaně, bude projekt přijatelný. Není však možné žádat o projekt, který bude založený pouze 
na informační kampani.   
 
V souladu s diskuzí došlo k úpravě formulace, následně H. Válková zahájila hlasování 
o návrhu usnesení. 
 

Rada vlády pro rovnost žen a mužů  
 
schvaluje Standardy kvality specializovaných sociálních služeb pro oběti domácího 
a genderově podmíněného násilí jako doporučený model kvality pro danou cílovou 
skupinu; 
 
obrací se na ministryni práce a sociálních věcí se žádostí o zajištění možnosti 
pilotního ověření těchto standardů v rámci OP Zaměstnanost+ a o propagaci 
standardů a poskytovatelů, kteří je naplňují; 
 
doporučuje ministryni práce a sociálních věcí, ministryni financí, vedoucí Úřadu vlády 
a ministryni pro místní rozvoj při financování služeb pro oběti domácího a genderově 
podmíněného násilí z operačních programů a dalších dotačních titulů doporučovat 
využívání těchto standardů. 

O usnesení proběhlo hlasování.  

Pro: 21 proti: 0 zdržel/a se: 1 

Usnesení bylo přijato (jako usnesení č. 10/2021). 

H. Válková doplnila, že propagace materiálu je klíčová a informační aktivity by měly být 
zahájeny co nejdříve. Navrhla proto, aby B. Marvánová Vargová výstup komunikovala a stejně 
tak mediální oddělení ÚV (O. Jeřábková) 
 

c) Podnět k důsledné implementaci Baby-friendly Hospital Initiative 2018 
 
H. Válková předala slovo A. Majerčíkové. 
  
A. Majerčíková představila podnět Pracovní skupiny k porodnictví k implementaci BfHI 2018. 
Podnět směřuje k zajištění minimálního standardu poporodní péče ve všech českých 
porodnicích. Podnět navazuje na Strategii 2021+, na usnesení Rady z února 20205 
a na veřejné slyšení Výboru pro zdravotnictví a sociální politiku Senátu Parlamentu ČR v roce 
20196. V rámci prezentace A. Majerčíková informovala, že podpora kojení je klíčová 
determinanta veřejného zdraví. Důsledky nekojení se projevují na zdraví populace, což 
má také ekonomické dopady. Přestože zájem českých žen kojit je setrvale vysoký, dlouhodobě 
klesá podíl kojících žen při odchodu z nemocnice. V roce 2019 bylo při odchodu z porodnice 
plně kojeno již jen 78,9 % dětí, čímž se ČR prokazatelně dostala pod základní hranici WHO 
a UNICEF stanovenou na 80 % výlučně kojených dětí. Minimální standard by měl pomoci 
nastavit program WHO/UNICEF Baby friendly Hospital Initiative (BfHI). V ČR se program 
realizoval již v minulosti, narážel však na zásadní systémové nedostatky a nelze jej označit 
za úspěšný. V roce 2018 WHO a UNICEF program aktualizovaly. Nově mají být zapojeny 

                                                           
5 Blíže viz < http://www.vlada.cz/assets/ppov/rovne-prilezitosti-zen-a-muzu/cinnost_rady/Zapis-Rada-2020_02_20_FINAL.pdf > 
6 Blíže viz < https://senat.cz/xqw/webdav/pssenat/original/92437/77512 > 

http://www.vlada.cz/assets/ppov/rovne-prilezitosti-zen-a-muzu/cinnost_rady/Zapis-Rada-2020_02_20_FINAL.pdf
https://senat.cz/xqw/webdav/pssenat/original/92437/77512
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všechny nemocnice a všechny zdravotnice a zdravotníci, kteří pečují o matku a dítě, adekvátně 
informováno má být i vedení nemocnic. Větší důraz na se klade na eliminaci komerčního vlivu 
výrobců, distributorů a prodejců náhrad mateřského mléka, dudlíků a lahví, v jejichž zájmu je, 
aby ženy nekojily. Dále je potřeba sbírat data a pravidelně je analyzovat, jak v nemocnicích, 
tak externě. Národní komise pro kojení vyvinula pouze několik partikulárních aktivit. Vznikl 
návrh metodického pokynu, který nebyl dosud zveřejněn. A. Majerčíková konstatovala, 
že chybí strategie implementace programu. Informovala, že návazné aktivity nemusejí být 
finančně nákladné, jednalo by se např. o úpravu kurikula zdravotníků a zdravotnic, vytvoření 
online kurzů pro zdravotní personál v nemocnicích, začlenění indikátorů BfHI do systému 
akreditace nemocnic. Problémem je také nedostatečné nastavení motivačních mechanismů 
pro nemocnice. Podnět obsahuje doporučení zpracovat strategii implementace programu BfHI 
v ČR a dále ustavit orgán, který se tématu bude soustavně věnovat v souladu s programem 
BfHI. A. Majerčíková uvedla, že podnět Pracovní skupina k porodnictví odsouhlasila 
konsensuálně a podpořila jej i zástupkyně Ministerstva zdravotnictví.  
 
H. Válková požádala přítomného zástupce Ministerstva zdravotnictví, J. Berkovce o vyjádření. 
 
J. Berkovec informoval, že od příslušného útvaru neobdržel před jednáním žádné konkrétní 
informace k vyjádření k tomuto bodu a předpokládá, že Ministerstvo zdravotnictví nemá 
s podnětem problém. 
 
L. Hradecká z pozice tajemnice pracovní skupiny doplnila, že jednání s Ministerstvem 
zdravotnictví se zúčastnilo sedm hostů a hostek, včetně zastupující ředitelky Odboru zdravotní 
péče. Dále uvedla, že Pracovní skupina k porodnictví podnět jednomyslně podpořila. Uvedla, 
že příprava podnětu trvala několik měsíců za průběžných konzultací s Ministerstvem 
zdravotnictví.  
 
H. Válková otevřela rozpravu. 
 
V. Drbalová upozornila, že některé ženy kojit z objektivních důvodů nemohou. Dotázala se, 
zda tento důraz na kojení nemůže vést ke stigmatizaci těch žen, které kojit nemohou 
či nechtějí.   
 
A. Majerčíková informovala, že podnět nesměřuje k rodičkám, nebo široké veřejnosti, 
ale ke zvyšování kvality péče v porodnicích. Cílem je, aby ženy, které chtějí kojit, kojit mohly. 
Jde o zprostředkování relevantních informací a podporu žen. Podnět tedy necílí na ženy, které 
kojit nechtějí či nemohou, nýbrž na systém jako takový.  
 
H. Válková zahájila hlasování o návrhu usnesení.  
 

Rada vlády pro rovnost žen a mužů  
 
Schvaluje podnět k důsledné implementaci Baby-friendly Hospital Initiative 2018; 
 
doporučuje vládě ČR, aby uložila ministru zdravotnictví zpracovat a předložit vládě 
do 1. 6. 2023 strategii k implementaci programu Světové zdravotnické organizace 
a UNICEF Baby-friendly Hospital Initiative 2018 v České republice. 

O usnesení proběhlo hlasování.  

Pro: 19 proti: 0 zdržel/a se: 2 

Usnesení bylo přijato (jako usnesení č. 11/2021). 
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d) Podnět k podpoře vyrovnaného zastoupení žen a mužů v pracovních a poradních 
orgánech vlády ČR 
 

H. Válková vyzvala M. Kos Mottlovou k představení podnětu Výboru pro vyrovnané zastoupení 
žen a mužů v politice a rozhodovacích pozicích (dále v bodě 3. d) jako „Výbor“) 
 
M. Kos Mottlová představila podnět zaměřený na vyrovnané zastoupení žen a mužů 
v pracovních a poradních orgánech vlády ČR. Výbor se tématu věnuje dlouhodobě. V roce 
2020 bylo přijato usnesení, které doporučovalo zohledňovat při obsazování pracovních 
a poradních orgánů otázku vyrovnaného zastoupení žen a mužů. Usnesení reagovalo 
na nedostatečné zastoupení žen v poradních orgánech vlády. Podnět apeluje na zastoupení 
alespoň 40 % žen či mužů v těchto orgánech. Podnět směřuje na zástupce a zástupkyně 
občanské a odborné veřejnosti, nikoli na členy a členky, kterým členství vzniká z titulu jiné 
funkce. M. Kos Mottlová dále uvedla, že diverzní týmy pracují efektivněji a jsou inovativnější. 
Uvedla, že ženy a muži mají odlišné životní zkušenosti a perspektivy a je žádoucí tato specifika 
zohledňovat při řešení problémů. Zohledňování vyrovnaného zastoupení je doporučeno také 
ve Strategii 2021+. Součástí podnětu je příloha, shrnutí zastoupení žen v jednotlivých 
pracovních orgánech, jejichž činnost zajišťuje ÚV nebo jednotlivá ministerstva. Z podkladu 
vyplynulo, že ženy jsou nadále podreprezentovány. V některých orgánech je zastoupeno 
pouze 9-11 % žen, v jednom není zastoupena žádná žena.  
 
H. Válková otevřela rozpravu. V rámci rozpravy se vedla diskuse o vhodné formulaci 
ustanovení navržených k doplnění do statutů příslušných poradních orgánů vlády ČR.  
Závěrem diskuse bylo ponechání původní formulace.  
 
 
H. Válková zahájila hlasování o návrhu usnesení 
 

Rada vlády pro rovnost žen a mužů  
 
doporučuje vládě ČR uložit předsedům a předsedkyním pracovních a poradních 
orgánů, aby v termínu do 31. 12. 2022 předložili vládě ČR návrh změny statutů 
příslušných pracovních a poradních orgánů tak, aby obsahovaly následující 
ustanovení na podporu vyrovnaného zastoupení žen a mužů: 
 
„Při jmenování místopředsedů/místopředsedkyň a ostatních členů/členek 
se dodržuje princip vyrovnaného zastoupení žen a mužů. Toto ustanovení 
se nevztahuje na místopředsedy/místopředsedkyně a ostatní členy/členky, jimž 
vzniklo členství z titulu jiné funkce.“ 

O usnesení proběhlo hlasování.  

Pro: 17 proti: 0 zdržel/a se: 3 

Usnesení bylo přijato (jako usnesení č. 12/2021). 

 

e) Zpráva k plnění Standardu pozice rezortních koordinátorek a koordinátorů 
rovnosti žen a mužů – vyhodnocení rok 2020 (dále jako „Standard GFP“) 
 

H. Válková předala slovo I. Smetáčkové, místopředsedkyni, Výboru pro institucionální 
zabezpečení rovnosti žen a mužů (dále v bodě 3 e) jako „Výbor“), aby informovala o plnění 
Standardu GFP.  
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I. Smetáčková představila zprávu o plnění Standardu GFP. Uvedla, že k hodnocení plnění 
Standardu GFP dochází od roku 2018. Standard byl vládou schválen jako doporučující, 
nicméně některá z opatření jsou obsažena také ve Strategii 2021+. I. Smetáčková upozornila, 
že je nadále řada resortů, které Standard GFP nenaplňují. Toto se týká zejména doporučení, 
aby na každém resortu byla jedna pracovní pozice resortního koordinátora či koordinátorky 
rovnosti žen a mužů ve výši jednoho plného úvazku. V roce 2020 bylo toto splněno pouze 
na pěti resortech, což je o tři méně než v roce 2019. Je tedy patrný zhoršující se trend. 
Povinnost zajistit jeden plný úvazek na tuto agendu vyplývá také ze Strategie 2021+. Kromě 
této zprávy se Výbor zabýval také možnostmi vyhodnocování Standardu GFP.  V té souvislosti 
byly rozšířeny či upraveny formulace otázek a upravena terminologie, aby odpovídala praxi 
na jednotlivých ministerstvech. Byl doplněn prostor pro možnost vyjádření slovního komentáře. 
Usnesení, které Výbor navrhuje, se týká zprávy o plnění Standardu GFP, ale také doporučení, 
aby došlo k důslednějšímu plnění Standardu GFP a požadavku, aby byl materiál pro informaci 
vložen jako příloha Zprávy o rovnosti. Je důležité, aby byli členky a členové vlády ČR 
s dostatečným předstihem upozorněni na potřebu personálního zajištění agendy rovnosti žen 
a mužů.  
 
H. Válková otevřela rozpravu.  
 
R. Šafařík upřesnil, že v případě schválení usnesení bude zpráva o plnění Standardu GFP 
přiložena ke Zprávě o rovnosti. Jde o materiál, jehož cílem je poskytnou vládě komplexní 
informace o vývoji rovnosti žen a mužů v ČR. Zpráva o naplňování Standardu GFP tedy 
do tohoto materiálu může být doplněna.  
 
M. Smolíková vznesla otázku, která se týká institucionálního ukotvení agendy rovnosti žen 
a mužů, s ohledem na riziko přesunu Odboru do gesce jiného ministerstva. Konstatovala, 
že koordinační role Odboru na Úřadu vlády je stěžejní a přesun agendy na jiné ministerstvo 
by mohlo tuto koordinační roli ohrozit. Do budoucna by tak práce byla ztížená. Navrhla proto, 
aby v rámci tohoto usnesení byla zdůrazněna koordinační role Odboru.  
 
H. Válková potvrdila, že snahy o přesun agendy rovnosti žen a mužů z Úřadu vlády ČR 
se v minulosti vyskytly a souhlasila, že vývoj v této věci je nepředvídatelný. Požadavek na to, 
aby Rada vyjádřila podporu důležitosti zachování agendy rovnosti žen a mužů na Úřadu vlády 
ČR považuje za legitimní. Dále uvedla, že byla ujištěna, že za této vlády k přesunu Odboru 
nedojde. Bude-li příští vláda podobná, k přesunům by dojít nemělo.  
 
M. Smolíková navrhla, aby byla do usnesení vložena věta, že „Rada vlády oceňuje koordinační 
roli Odboru“.  
 
I. Smetáčková navrhla, aby usnesení ukládalo důslednější plnění a dále, aby byla podpořena 
koordinační funkce Odboru. Doplnila, že Výbor dění sleduje. V minulých obdobích se snažil 
reagovat na veškeré informace o hrozícím přesunu. V případě, že Výbor dostane informace 
o možném přesunu Odboru, navrhne konkrétnější usnesení.  
 
H. Válková navrhla v reakci na proběhlou diskuzi úpravu formulace „…a nadále podporovali 
koordinační roli Odboru rovnosti žen a mužů“ 

I. Smetáčková a M. Smolíková s navrženou formulací souhlasily.   

F. Kubalík (MO) informoval, že nesouhlasí s termínem „důslednější“. Pokud se zanechá 
„důslednější“, bude se důsledně dodržovat Standard GFP, ale hrozí, že dojde k odchýlení 
od Strategie 2021+ či k nemožnosti zohledňovat specifika některých ministerstev. Navrhl, 
aby namísto slova „důslednější“ bylo použito slovo „efektivní“. 
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H. Válková navrhla, aby bylo hlasováno nejprve o protinávrhu, tedy o usnesení obsahující 
formulaci „efektivní plnění“, případně bude následně hlasován původní návrh.  

I. Smetáčková s navrženým postupem souhlasila.  

H. Válková zahájila hlasování o návrhu usnesení. 

Rada vlády pro rovnost žen a mužů  
 
doporučuje členům a členkám vlády, aby zajistili efektivní plnění Standardu pozice 
rezortních koordinátorek a koordinátorů rovnosti žen a mužů a nadále podporovali 
koordinační roli Odboru rovnosti žen a mužů ÚV ČR; 
 
doporučuje předsedovi vlády a zmocněnkyni vlády pro lidská práva, aby vládě ČR 

pro informaci předložili materiál Zpráva k plnění Standardu pozice rezortních 

koordinátorek a koordinátorů rovnosti žen a mužů – vyhodnocení rok 2020. 

O usnesení proběhlo hlasování.  

Pro: 17 proti: 1 zdržel/a se: 3 

Usnesení bylo přijato (jako usnesení č. 13/2021). 

 

2. c) Plnění usnesení Rady (pokračování bodu) 

H. Válková navázala na bod programu 2. c) Usnesení Rady, neboť státní tajemník (MŠMT) 
J. Fryč byl již přítomen. Znovu informovala, že usnesení Rady se týkalo doporučení revize 
RVP ZV tak, aby byla zařazena témata související s kyberšikanou, rovností žen a mužů, 
sexuálním násilím a domácím násilím.   

J. Fryč se omluvil za nepřítomnost, z důvodu účasti na jiné schůzce se nemohl dostavit dříve. 
Informoval, že doporučení Rady budou využita pro přípravu tzv. velké revize rámcových 
vzdělávacích programů. Částečně je tato oblast zohledněna v rámci již provedené revize RVP 
ZV, která se týkala informatiky a digitální gramotnosti. Není však uplatněna v plném rozsahu 
požadavku Rady (resp. Výboru pro prevenci domácího násilí a násilí na ženách). Uvedl, 
že doporučenými tématy se bude MŠMT nadále zabývat. V rámci revize RVP ZV je kladen 
důraz na posílení digitálních kompetencí, které mohou být základním předpokladem pro to, 
aby žáci a žákyně byli efektivně schopni reagovat na negativní vlivy kyberprostoru.  

H. Válková shrnula předložené informace a vyzvala k reakci B. Marvánovou Vargovou.  

B. Marvánová Vargová konstatovala, že tímto způsobem dochází k tříštění prevence obecně. 
Na RVP ZV čekal Výbor dlouho a je tedy zklamáním, že stále nedochází k potřebným změnám. 
Je otázka, kdy by měla revize RVP ZV proběhnout a jakým způsobem navázat spolupráci 
s MŠMT tak, aby došlo k implementaci doporučených témat, která aktuálně vypadávají. 
Byť považuje za vhodné řešit problematiku kybernásilí, upozornila, že děti jsou ohroženy 
i dalšími formami násilí a šikanou, také ve škole.  

J. Fryč v zájmu spolupráce nabídl B. Marvánové Vargové a případně dalším členům a členkám 
Rady schůzku s novým ředitelem Odboru základního vzdělávání a mládeže (Michal Černý)7, 
který bude hlavním koordinátorem revize RVP ZV. V souvislosti s revizí RVP ZV uvedl, 
že mohou být realizovány kroky v metodické rovině, podobně jako v případě tématu duševního 
zdraví, kde aktivity probíhají již před dokončením revize RVP ZV.  

                                                           
7 Blíže viz < https://www.msmt.cz/ministerstvo/skupina-pro-vzdelavani > 

https://www.msmt.cz/ministerstvo/skupina-pro-vzdelavani
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H. Válková uvedla, že věří, že schůzka proběhne a v rámci příštího jednání Rady budou 
předány informace o dalším vývoji.    

I. Smetáčková poděkovala za nabídku schůzky, nicméně uvedla, že toto považuje za ad hoc 
řešení, přičemž tato agenda by do RVP ZV měla být zapracována systematicky. Očekávala, 
že již v této fázi příprav bude zpracován plán ohledně toho, v jaké fázi budou přizváni lidé 
s genderovou expertízou, aby provedli gender mainstreaming RVP ZV. Dotázala se, 
zda je nějaký takový plán připraven, nebo zda se předpokládá zohlednění genderových témat 
formou ad hoc schůzek. V případě preference ad hoc schůzek se dotázala na kontaktní osobu, 
se kterou by bylo možné o tomto komunikovat.   

J. Fryč uvedl, že plán, jak bude RVP ZV revidováno, již existuje. Nabídka ad hoc schůzky byla 
učiněna za účelem vytvoření prostoru pro komunikaci a rychlejšího vyjasnění případných 
kroků.   

H. Válková připomněla, že nespokojenost s RVP ZV zaznívá i z dalších lidskoprávních 
poradních orgánů vlády ČR, o čemž již informovala také ministra školství, mládeže 
a tělovýchovy. V kurikulu chybí vedle genderové také romská a cizinecká problematika. 
Uspořádání ad hoc schůzky považuje za nutné, je nicméně potřeba těmto tématům věnovat 
dostatečný prostor. H. Válková dále doporučila, aby se schůzek zúčastnila také I. Smetáčková.  

 

4. Příprava výzev na rovnost žen a mužů v rámci OP Zaměstnanost + 

H. Válková předala slovo zástupkyni MPSV, I. Johnové Koukalové.  

I. Johnová Koukalová informovala o vývoji v souvislosti s OP Z+. V nadcházejících dnech bude 
návrh OP Z+ zaslán do meziresortního připomínkového řízení8, proces by měl být finalizován 
do poloviny září 2021. Následně by měl být materiál schválen vládou a předložen Evropské 
komisi. Předpokládaný termín schválení programu je první kvartál roku 2022. Na podporu 
rovnosti žen a mužů na trhu práce se zaměřuje specifický cíl 1.2. Hlavní intervence cílí 
na podporu rovných příležitostí na trhu práce a provoz zařízení péče o děti. Celková 
předpokládaná alokace činí 1,3 mld. Kč, první výzvy budou na přelomu druhého a třetího 
kvartálu roku 2022. Podporované výzvy budou zaměřené na 5 hlavních okruhů: 

 Podpora diverzity a flexibilních forem práce.  

 Audity rovných příležitostí a audity rovného odměňování, implementace opatření 

 Implementace Strategie 2021+ 

 Podpora budování kapacit neziskových organizací, které působí v oblasti rovnosti žen 
a mužů  

 Podpora podnikání žen 

Dále I. Johnová Koukalová uvedla, že prezentované informace nejsou finální a podléhají 
změnám.  

H. Válková otevřela rozpravu.  

H. Stelzerová se dotázala, jaký je harmonogram výzev a jak se liší výzva na podporu 
implementace Strategie 2021+ od té předchozí.  

I. Johnová Koukalová informovala, že harmonogram počítá s prvními výzvami od přelomu 
druhého a třetího kvartálu 2022. Projekty budou 2 – 3 leté, opakování bude možné dvakrát. 
Poslední vyhlášené výzvy by měly dle vývoje proběhnout v letech 2025 – 2026. Po podpisu 
OP Z+ ze strany Evropské komise bude vydán oficiální harmonogram. Dále uvedla, že výzva 

                                                           
8 Pozn. materiál byl zaslán do mezirezortního připomínkového řízení dne 7. 7. 2021 
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na podporu implementace Strategie 2021+ se liší na úrovni žadatelů – ta stávající bude určena 
pro ministerstva a jejich příspěvkové organizace.  

H. Válková se dotázala, proč mohou být mezi žadateli této výzvy pouze ministerstva.  

R. Šafařík připomněl, že o výzvách již debata proběhla na minulých jednáních a doplnil, 
že důvodem je potřeba vyhrazení části specificky pro ministerstva, na systémové projekty. 
Zbývající 4 výzvy jsou určeny zaměstnavatelům a neziskovému sektoru, ale žádná z nich 
necílí na ministerstva. Aktuálně probíhá komunikace s ministerstvy ohledně projektů 
k naplňování Strategie 2021+. Tato alokace má pomoci naplňování těch úkolů, které 
by ministerstva nemohla financovat ze svého rozpočtu. Počítá se s projektem ÚV ČR a MPSV.  

M. Smolíková se dotázala, proč tomu tak je, neb ve stávajícím období bylo možné 
i pro neziskové organizace, za předpokladu, že spolupracovaly se státní správou. Tento model 
se osvědčil např. v momentech, kdy státní správa nebyla ochotná připravit vlastní projekt, 
ale byla ochotná vstoupit do projektu jako projektová organizace. Konstatovala, že tento typ 
partnerství by uvítala i v tomto období.  

I. Johnová Koukalová upřesnila, že výzvy vycházejí ze Strategie 2021+, kde jsou garanty 
jednotlivých opatření ministerstva a orgány státní správy. Ministerstva nemohou mít v rámci 
výzev partnerství s jinými subjekty.  

R. Šafařík připomněl, že tato samostatná výzva je již delší dobu v procesu přípravy a uvedl, 
že z celkové alokace 1,3 mld. Kč je na tuto výzvu alokováno pouze 200 mil. Kč. 

H. Válková ukončila rozpravu. 

 

5. Aktuální legislativní návrhy rovnosti žen a mužů.  

H. Válková informovala o vývoji jednotlivých legislativních návrhů.  

Novela zákona o obětech trestných činů, která byla schválena v rámci sněmovního tisku 624 
a je již podepsána prezidentem republiky9. Zákon nově klasifikuje oběti znásilnění a trestného 
činu týrání osoby žijící ve společném obydlí mezi „zvlášť zranitelné oběti“.  

Novela zákona o matrikách prošla poslaneckou sněmovnou, nyní je otázka, jak se k novele 
postaví senát. V této souvislosti H. Válková reflektovala, že byla překvapena tím, jak novela 
společensky rezonovala, také s ohledem na často negativní reakce, které obdržela od široké 
veřejnosti.  

Pozměňovací návrh ke změně definice znásilnění – zde H. Válková informovala o iniciativě  
poslance Jakuba Michálka, který na 12. 7. svolal seminář, kde budou zastoupeni 
poslanci/poslankyně, soudci/soudkyně a další, odborná veřejnost s právnickým zaměřením.  

K novele zákona o poskytování služby péče o dítě v dětské skupině H. Válková uvedla, 
že v této oblasti dochází k dynamickému vývoji, který je obtížné sledovat.  Předala proto slovo  
L. Hetflejšové, coby zástupkyni MPSV, aby o aktuálním vývoji informovala.  

L. Hetflejšová informovala o vývoji novely zákona o poskytování služby péče o dítě v dětské 
skupině. Dále informovala, že novela zákona byla v polovině června vrácena zpět do druhého 
čtení, jelikož k materiálu byla řada pozměňovacích návrhů, které zásadním způsobem měnily 
povahu novely. Na jednání Výboru pro sociální politiku byl představen kompromisní 
pozměňovací návrh, který byl vytvořen za účasti všech politických stran. Dle aktuálního návrhu 
by se zařízení nadále mělo jmenovat dětská skupina. Dětské skupiny by byly určeny dětem od 

                                                           
9 Blíže viz < https://www.psp.cz/sqw/text/sbirka.sqw?O=8&T=624 > 

https://www.psp.cz/sqw/text/sbirka.sqw?O=8&T=624
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6 měsíců do zahájení povinné školní docházky, jak je tomu nyní. Dále L. Hetflejšová dále 
informovala o parametrech financování a o úpravě podmínek odborné způsobilosti osoby 
pečující o děti v dětské skupině.   

H. Válková otevřela rozpravu.  

R. Kolínská konstatovala, že je s vývojem kolem legislativní úpravy dětských skupin 
spokojená. Věří, že na tomto znění bude shoda. Dále uvedla, že by ráda tlumočila usnesení 
Výboru pro sladění pracovního, soukromého a rodinného života, v souvislosti se směrnicí 
Evropského parlamentu a Rady (EU) 2019/1158 o rovnováze mezi pracovním a soukromým 
životem rodičů a pečujících osob (dále jako „Směrnice WLB“) 

H. Válková navrhla, aby toto téma bylo diskutováno v závěru tohoto bodu programu. 
Dále informovala, že co se týče odškodnění osob sterilizovaných v rozporu s právem – záleží 
nyní, jak se k zákonu postaví senát. Pokud návrh vrátí, nelze zaručit, že se nakonec podaří 
zákon ve sněmovně znovu schválit. Jelikož nebyly žádné další komentáře, předala slovo R. 
Kolínské.  

R. Kolínská informovala o usnesení Výboru pro sladění pracovního, soukromého a rodinného 
života. Usnesení se týká poskytnutí informací ve věci transpozice Směrnice WLB a zahrnutí 
Výboru do diskuze o podobě transpozice. Upřesnila, že komunikace s MPSV proběhla 
na základě dopisu H. Válkové. V odpovědi Výbor obdržel kusé informace, zahrnutí do odborné 
diskuze však zajištěno nebylo. Výbor je rovněž znepokojen tím, že oproti původní informaci 
došlo ke zpoždění harmonogramu, neboť transpoziční plány nejsou dosud předmětem 
meziresortního připomínkového řízení, přesto, že se tak mělo stát do konce května. Vzhledem 
k faktu, že termín transpozice je již za rok, nezbývá mnoho času. R. Kolínská se proto dotázala, 
jak má Výbor postupovat a zda je ještě možné podniknout nějaké kroky.   

H. Válková informovala, že další dopis již psát nebude a je tedy třeba počkat. Konstatovala, 
že ohledem na blížící se konec volebního období má ministerstvo pravděpodobně jiné priority.  

R. Šafařík se dotázal L. Hetflajšové, zda stále platí záměr MPSV transpoziční předpisy 
ke Směrnici WLB předložit v tomto volebním období. 

L. Hetflajšová informovala, že trvá záměr stihnout transpoziční lhůtu. Aktuálně je připravováno 
paragrafové znění 3 různých variant. Jakmile budou dopracované, bude materiál zaslán 
do mezirezortního připomínkového řízení. K tomuto by mělo dojít v průběhu léta, záleží, 
jak se vyvine diskuze kolem některých aspektů transpozice.  

L. Talpa poděkoval za reakci MPSV. Uvedl, že dle informací měl jít materiál do meziresortního 
připomínkového řízení již na konci května. Vzhledem k blížící se transpoziční lhůtě je otázka, 
zda je stále realistické, že se celý proces stihne včas. Konstatoval, že situaci považuje 
za alarmující.  

H. Válková uzavřela tuto část rozpravy s tím, že je třeba sledovat vývoj. Dále uvedla, 
že v případě zájmu může pro vážné zájemce či zájemkyně zprostředkovat 1 – 2 místa 
na seminář zaměřený na redefinici skutkové podstaty znásilnění, o kterém informovala 
v úvodu tohoto bodu. Na seminář je možné se hlásit prostřednictvím R. Šafaříka, přednost 
mají legislativně orientované osoby.  

 

6. Příprava priorit předsednictví rady EU a deklarace tria v oblasti rovnosti žen 
a mužů 

H. Válková informovala o přípravě priorit předsednictví Rady EU v oblasti rovnosti žen a mužů. 
Prioritní témata budou zahrnovat ekonomické postavení žen, vyrovnané zastoupení žen 
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a mužů v rozhodovacích pozicích a domácí a sexuální násilí. V příloze byl Radě zaslán také 
francouzský návrh deklarace tria v oblasti rovnosti žen a mužů. 

V kontextu priorit R. Šafařík informoval, že byly projednány i na minulém jednání. Jedná 
se o nejobecnější dokument, který definuje, čemu se bude Česká republika v době 
předsednictví věnovat. Předsednické trio, tedy Francie, Česká republika a Švédsko se bude 
soustředit především na témata ekonomického postavení žen v době post-pandemické 
obnovy, hlavní prioritou francouzského předsednictví bude téma násilí na ženách. Podklad 
pro české předsednictví byl Radě zaslán. Druhý zaslaný podklad představuje návrh společné 
deklarace tria k rovnosti žen a mužů, který se aktuálně začíná připravovat. Dokument je možné 
připomínkovat do 1. 7., budou nicméně i další možnosti připomínkování dokumentu.  

H. Válková otevřela k bodu rozpravu.   

H. Stelzerová poděkovala za zaslané materiály. Informovala, že v rámci Evropské ženské 
lobby (dále jako „EWL“) spolupracuje Česká ženská lobby s ostatními předsedajícími zeměmi. 
Návrh konzultovala také s dalšími členskými organizacemi EWL. Ocenila možnost spolupráce 
na podkladu, neb dle informací např. kolegyně z Francie tuto možnost nemají. V souvislosti 
s předsednictvím očekává další spolupráci s Francií a Švédském, může tedy případně 
zprostředkovávat další podněty z jednání.  

H. Válková poděkovala za informaci a zahájila hlasování o návrhu usnesení. 

Rada vlády pro rovnost žen a mužů  
 
schvaluje priority českého předsednictví Radě EU v oblasti rovnosti žen a mužů. 

O usnesení proběhlo hlasování.  

Pro: 18 proti: 0 zdržel/a se: 1 

Usnesení bylo přijato (jako usnesení č. 14/2021). 

 

7. Různé 

H. Stelzerová upozornila na situaci v zemích V4. V Maďarsku byl schválen zákon omezující 
rovnost žen a mužů a práv LGBT osob. Považuje za důležité monitorovat vývoj v této oblasti 
a soustavně upozorňovat na porušování práv, ČŽL tak již činí v rámci EWL. Konstatovala, 
že ČR by měla dát jasný signál, že s tímto vývojem nesouhlasí a že rovnost žen a mužů 
i dalších skupin je u nás zajištěna.   

H. Válková v této souvislosti informovala, že dávala vyjádření, ve kterém upozorňuje, v čem 
je z hlediska mezinárodních lidskoprávních standardů tento zákon problematický. Jedná 
se však pouze o vyjádření, tato agenda spadá do kompetence Ministerstva zahraničních věcí. 
Uvedla, že dále bude záležet na tom, zda se vyjádří premiér. Konstatovala, že ČR je zemí 
liberální, která tímto směrem nejde a nepůjde. Připomněla také, že v meziresortním 
připomínkovém řízení se aktuálně nachází Strategie LGBT+. Závěrem shrnula, že v ČR by toto 
nebylo možné, neb by tento postup nebyl v souladu se základní listinou práv a svobod.  

M. Smolíková navázala a dotázala se na společnou deklaraci ministrů a ministryň 
V4 pro rodinné záležitosti, kterou podepsala také ministryně práce a sociálních věcí ČR.10 Dále 
se dotázala, zda z podpisu plynou nějaké závazky či úkoly pro ČR? Závěrem konstatovala, 

                                                           
10 Blíže viz < https://balkaninsight.com/2021/06/02/v4-family-declaration-seen-as-vehicle-for-social-conservative-drive-in-eu/ > 

https://balkaninsight.com/2021/06/02/v4-family-declaration-seen-as-vehicle-for-social-conservative-drive-in-eu/
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že oproti obavám z konzervativního vyznění jde spíše o neutrální dokument, byť zajisté snahy 
některých členů V4 využít úmluvu pro konzervativní tendence existují.  

H. Válková navrhla, aby k tomuto byl na příští jednání zařazen bod programu, v rámci kterého 
by vystoupil zástupce či zástupkyně MPSV, aby deklaraci představil. Součástí bodu by měla 
být informace o tom, jaké budou konkrétní dopady.  Dále informovala, že jednání všech rad 
plánuje strategicky na druhou polovinu října, kdy už bude jasnější další politické směřování.  

N. Viktorinová se stručně vyjádřila k bodu 3. d), k připomínce M. Čermákové. V tabulce 
se shrnutím zastoupení žen v pracovních a poradních orgánech vlády ČR je ve sloupci č. 7 
uvedena hodnota informující o celkovém počtu osob ve vedení, tedy na pozicích 
předseda/předsedkyně, místopředseda/místopředsedkyně. Popis bude upřesněn, aby bylo 
zřejmé, o jakou hodnotu se jedná, neb je v plánu nadále sledovat vývoj zastoupení žen a mužů 
v těchto orgánech. 

S. Drahoňovská informovala, že působí na MZV, na Odboru OSN, kde je národní kontaktní 
bod pro agendu ženy, mír a bezpečnost. Dále představila Národní akční plán k implementaci 
rezoluce Rady bezpečnosti OSN č. 1325 (2000), o ženách, míru a bezpečnosti 2021 - 2025 
(dále jako „Akční plán WPS“). Dokument byl vládou schválen dne 23. 11. 2020. Od 
předchozího akčního plánu se liší časovým rámcem i strukturou, kde je teoretická část 
zkrácena na minimum a hlavní část se věnuje praktickým opatřením. Akční plán WPS je také 
navázán na Strategii 2021+. Implementace by měla probíhat pomocí meziresortní pracovní 
skupiny, jejíž ustavení je nyní v procesu. V pracovní skupině by měli působit zástupci 
a zástupkyně zainteresovaných ministerstev, např. Ministerstvo zahraničních věcí, 
Ministerstvo obrany, Ministerstvo vnitra, Ministerstvo spravedlnosti, Úřad vlády a dále zástupci 
a zástupkyně akademického a neziskového sektoru.  

Akční plán WPS stanovuje 4 základní cíle:  

 Posilovat participaci a vůdčí roli žen ve všech oblastech spojených s mírem 
a bezpečností 

 Systematicky posilovat začlenění genderové problematiky do všech oblastí 
souvisejících s mírem a bezpečností 

 Aktivně se podílet na posilování prevence konfliktů skrze podporu práv žen 

 Poskytovat a podporovat adekvátní rozvojovou a transformační spolupráci 
a humanitární pomoc, která směřuje na potřeby žen a dívek 

H. Válková závěrem poděkovala přítomným za produktivní jednání a informovala, že příští 
jednání Rady se uskuteční pravděpodobně v říjnu 2021. 

 

 

Souhrn úkolů sekretariátu Rady: 

 Mediálně komunikovat usnesení Rady o standardech kvality specializovaných 
sociálních služeb pro oběti domácího a genderově podmíněného násilí 

Zodpovídá: sekretariát Rady 

Termín: červenec 2021 

 Uspořádat schůzku MŠMT a zástupkyň Výboru pro prevenci domácího násilí a násilí 
na ženách a Výboru pro institucionální zabezpečení rovnosti žen a mužů ve věci RVP 
ZV a následné zprostředkování informací Radě 



Úřad vlády České republiky 
Odbor rovnosti žen a mužů  

 

18 
 

Zodpovídá: MŠMT, sekretariát 

Termín: příští jednání Rady 

 Zařadit informace o deklaraci ministrů a ministryň V4 pro rodinné záležitosti na bod 
programu příštího jednání Rady. Zajištění účasti zástupce/zástupkyně MPSV 

Zodpovídá: sekretariát Rady 

Termín: příští jednání Rady 

 

 
V Praze dne 15. července 2021 
 
Zapsala: Tereza Zvolská 
 
Schválila:  

 

……………………………………… 

prof. JUDr. Helena Válková, CSc., místopředsedkyně Rady 

 


